



**NEIN ZUM KRIEG!
NO TO WAR!**

**ANTIKRIEGSPROTESTE
UND WIDERSTÄNDE IN
RUSSLAND**

**ANTI-WAR PROTESTS
AND RESISTANCE
IN RUSSIA**

**27. JUNE 2023
19 PM LECTURE &
DISCUSSION**

[WITH OLGA FROM MOSKAU]

**KULTURZENTRUM
SCHILDSTRASSE
12-19**

**28203 BREMEN
SEMINAR ROOM
ON THE 3RD FLOOR**

ORGANIZERS: ROSA-LUXENBURG-STIFTUNG & UNTERSTÜTZUNGSKOMITEE BREMEN
ANMELDUNG/REGISTRATION VIA MAIL:
OLGA@ROSALUX.NET

No to War - Anti-War Protests and Resistance in Russia

Lecture and discussion with Olga from Moscow Tuesday, June 27, 2023 at 7 p.m. in Bremen, Kulturzentrum Lagerhaus im Ostertor (Schildstraße 12-19, 28203 Bremen): Seminar room on the 3rd floor (Migration/House of Resources) – We kindly ask You to register!

The massive war against Ukraine has been going on for more than a year now, but there is no word of mass protests in Russia against the war. What is missing media attention? What is happening in Russian society, are there starting points for change? What forms do anti-war protests take when demonstrations are banned (officially because of the pandemic)? And how does the state react to bold actions - from rhetoric on social media to actual acts of sabotage on the railway line? The massive repression and the restrictions and bans on the activities of human rights NGOs led to the emergence of new grassroots initiatives to support political prisoners. We want to talk about how Russians express their opposition to the military aggression against Ukraine, evade conscription to the army, resist the reprisals and try to change the minds of their compatriots, that believe state propaganda in word and deed.

With **Olga Matuz** from the *Anarchist Black Cross Moscow* (ABC), sociologist. The ABC Moscow originated as a prisoner aid organization for anarchist prisoners. The support now goes far beyond the circle of anarchist prisoners. We asked **Vitaliy Bovar**, historian and city deputy in Saint Petersburg, elected representative of the liberal Yabloko party, to join us.

The event will take place in several languages. Details following.

Registration: Due to limited places, we kindly ask you to register at the following email address:

olga@rosalux.net.

Organizers: *Support Committee Bremen* and *Rosa Luxemburg Initiative – Rosa Luxemburg Foundation Bremen*

Contact: Rosa-Luxemburg-Initiative, www.rosa-luxemburg.com.

Nein zum Krieg - Antikriegsproteste und Widerstand in Russland

Vortrag und Diskussion mit Olga aus Moskau Dienstag, 27. Juni 2023, um 19 Uhr in Bremen, Kulturzentrum Lagerhaus im Ostertor (Schildstraße 12-19, 28203 Bremen): Seminarraum 3. Etage (Migration/House of Resources) – *Wir bitten um Anmeldung!*

Der massive Krieg gegen die Ukraine dauert nun schon mehr als ein Jahr an, aber von Massenprotesten in Russland gegen den Krieg hört man nichts. Was entgeht der Aufmerksamkeit der Medien? Was geschieht in der Russischen Gesellschaft, gibt es Ansatzpunkte für Veränderungen? Welche Formen nehmen Antikriegsproteste an, wenn Demonstrationen (offiziell wegen der Pandemie) verboten sind? Und wie reagiert der Staat auf mutige Aktionen - von der Rhetorik in den sozialen Medien bis hin zu tatsächlichen Sabotageakten auf der Bahnstrecke? Die massiven Repressionen und die Beeinträchtigungen und Verbote der Aktivitäten von Menschenrechts-NGOs führten dazu, dass neue Basisinitiativen entstanden, um politische Gefangene zu unterstützen. Wir wollen darüber sprechen, wie Russ:innen ihren Widerstand gegen die militärische Aggression gegen die Ukraine zum Ausdruck bringen, sich der Einberufung zur Armee entziehen, sich gegen die Repressalien wehren und versuchen, die Meinung ihrer Landsleute zu ändern, die der Staatspropaganda in Wort und Tat glauben.

Mit **Olga Matuz** vom *Anarchist Black Cross Moskau* (ABC), Soziologin. Das ABC-Moskau entstand als Gefangenenhilfsorganisation für Anarchistische Gefangene. Mittlerweile geht die Unterstützung weit über den Kreis der anarchistischen Gefangenen hinaus.

Als Gesprächspartner haben wir **Vitalij Bovar**, Historiker und städtischer Abgeordneter in Sankt Petersburg, gewählt als Vertreter der liberalen Partei Jabloko, angefragt.

Die Veranstaltung findet mehrsprachig statt. Details folgen.

Anmeldung: Wegen begrenzten Plätzen bitten wir um Anmeldung an folgende Mailadresse: olga@rosalux.net.

Veranstalter:innen: *Unterstützungskomitee Bremen* und *Rosa-Luxemburg-Initiative – Rosa-Luxemburg-Stiftung Bremen*

Kontakt: Rosa-Luxemburg-Initiative, www.rosa-luxemburg.com.